
Zápis ze schůze ČNKA konané 24.09.2019 od 14:00
na Astronomickém ústavu AVČR v Praze na Spořilově

Přítomni: J. Palouš, M. Bárta, J. Borovička, J. Grygar, P. Hadrava,V. Karas, J. Kovář, Z. Mikulášek 

Omluveni: M. Brož, P. Heinzel, M. Wolf, D. Vokrouhlický 

Hosté: S. Ehlerová (na bod V.)

Program jednání:

I. Zahájení, kontrola zápisu z minulé schůze.
II. Revize seznamu členů IAU z ČR na webu IAU.
III. Výzva k podávání  přihlášek do IAU v kategorii juniorského i řádného členství.
IV. Cena IAU za nejlepší doktorskou disertační práci roku 2019.
V. 100 let IAU a století Luboše Perka
VI. Astronomie v ČR v příštím desetiletí – závěry panelové diskuse z 6.4.2019.
VII. Různé/Závěr.

I. Schůzi zahájil předseda ČNKA J. Palouš ve 14:00 přivítáním přítomných. Následně konstatoval, že ČNKA
je usnášeníschopný.  Prvním bodem programu byla  kontrola  zápisu z  minulé  schůze.  Ten byl  přijat  bez
připomínek.
 
II. Jako druhý bod programu proběhla krátká diskuse k seznamu členů IAU z ČR (dle webových stránek
IAU), se kterým seznámil přítomné J. Palouš. Seznam zcela evidentně obsahuje již dávno zemřelé osoby a
bude nutné udělat jeho revizi.  Jako první krok proběhne konzultace s pamětníky, kteří  se vyjádří,  kdo z
uvedených členů je ještě aktivním pracovníkem v astronomii. Na AsU v Ondřejově zajistí M. Bárta. 

III. Od letošního roku je možné každoročně navrhovat nové členy IAU jak v kategorii „junior“ tak pro řádné
členství.  K podání žádosti  kandidát členství vyplní přihlášku (webový formulář) a opatří  si  nejméně dva
doporučující dopisy od stávajících členů IAU. Termín odeslání přihlášek je 15.12.2019. Členům IAU v ČR
bude odeslán hromadný e-mail  s  žádostí  o návrhy kandidátů (rozešle J.  Palouš po oficiálním zveřejnění
výzvy na stránkách IAU).  Přítomní  členové ČNKA diskutovali  možné kandidáty,  které  osloví  přímo:  J.
Benáček, N. Werner, P. Cagaš, V. Witzany, W. Liu, A. Koval, C. Schroven a O. Pejcha (pokud už je členem
za USA, kde působil jako postdoktorand, zjistit, zda uvažuje o změně národní příslušnosti v IAU a chce být
členem za ČR).

IV.  IAU vyhlašuje soutěž o cenu za nejlepší doktorskou (PhD) práci. Bude uděleno více cen – za každou
divizi  IAU jedna.  Přihlásit  se  mohou kandidáti,  jejichž  obhajoba PhD proběhla  v  období  15.12.2018 –
15.12.2019. Členové IAU z ČR o této ceně budou informováni hromadným e-mailem (rozešle M. Bárta)
s výzvou k podávání návrhů. Přítomní členové ČNKA zmínili dvě dobré doktorské práce, jež by stály za
uvážení – jde o  disertace doktorandů  Benáčka (školitel M. Karlický, PřF MUNI + AsU) a Chrenka (školitel
M. Brož, MFF UK).  

V.  S. Ehlerová seznámila prostřednictvím PPT prezentace přítomné členy s průběhem oslav 100 let IAU
v ČR. Ve svém příspěvku zmínila v letošním roce proběhlé a ještě plánované akce k tomuto tématu. Jednou
ze zdařilých událostí v rámci oslav století IAU byla i slavnost na počest stých narozenin doc. Luboše Perka,
která proběhla za přítomnosti předsedy Senátu PČR J. Kubery a dalších významných hostů v červenci v sídle
Akademie věd. ČNKA se připojuje ke společnému návrhu Akademie věd ČR, Učené společnosti ČR a České
astronomické společnosti na udělení ceny Ministerstva zahraničních věcí ČR za zásluhy o šíření dobrého
jména  ČR „Gracias  agit“  doc.  Luboši  Perkovi.  V souvislosti  s  tím  zvažuje  i  uspořádání  jednodenního
workshopu na téma díla L. Perka.



VI. Astronomie v ČR v příštím desetiletí – závěry panelové diskuse. Dne 6. a 7. dubna 2019 se v pražském
Planetáriu za přítomnosti předsedkyně IAU a dalších významných hostů konalo společné zasedání členů IAU
z ČR a České astronomické společnosti. V rámci tohoto jednání proběhla panelová diskuse o současném
stavu české astronomie a výhledu do budoucna. Kromě ústních příspěvků pronesených během diskuse dodali
později  panelisté  J.  Paloušovi  své  vize  písemně  zpracované  v  ucelenějším  formátu  a  větším  rozsahu.
J. Palouš seznámil přítomné členy ČNKA s výsledky těchto diskusních příspěvků. Ukázalo se, že účastníci
panelu uchopili téma velmi různorodým způsobem a vytvořit z něj jednotnou syntézu je velmi obtížné. Po
krátké diskusi  bylo proto rozhodnuto,  že  texty panelistů  budou pouze jednotně zformátovány a  vzniklý
dokument bude rozeslán nejprve členům ČNKA, spolu se stručným shrnutím sepsaným J. Paloušem. Dílčím
závěrem diskuse bylo konstatování, že chybí seznam institucí profesionálního astronomického výzkumu v
ČR.  Neúplný seznam institucí,  extrahovaný ze shrnutí  příspěvků panelové diskuse,  bude přidán na web
ČNKA a členům IAU v ČR adresována výzva k jeho doplnění. 

VII. Různé: P. Hadrava připomněl existenci akademického titulu D.Sc. a vyzval ke zvážení podávání návrhů
na  kandidáty  této  hodnosti.  Po  vyčerpání  všech  témat  byla  schůze  ukončena  v  16:45.  Datum  příštího
zasedání je předběžně stanoveno na únor 2020 – členové budou mít možnost vybírat z více termínů pomocí
hlasování Doodle poll. 

Zapsal: M Bárta                                                                                                                       Ověřil: J. Palouš

     


